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Breu trajectòria de l’associació, components de la 
junta actual, empreses que representen i objectius 
de la comissió

Ap!Lleida es va fundar l’any 2005 amb l’objectiu de 
ser un punt de trobada entre empresàries, directives, 
professionals i emprenedores per posar en comú 

inquietuds i sinergies. Al llarg d’aquests anys, hem 

aconseguit posicionar la nostra associació com un 

referent pel que fa a la dona empresària i autònoma de 

la nostra província. Hem assolit fites molt importants 

per a Ap!Lleida, com la consolidació dels premis 

Ap!Lleida, un reconeixement a la gran tasca que 

Junta d’Ap!Lleida, d’esquerra a 
dreta, Ester Barqué, Laia Rogel, 
Núria Ribes i Roser Xandri. 
©Ap!Lleida

AP!Lleida vol crear una agència 
internacional que desenvolupi una 
xarxa de dones empresàries
Paco Castillo

La presidenta, Laia Rogel, assegura que “som un territori de dones 
valentes i creatives, però també necessitem que l’entorn ens 
acompanyi”

L’Associació de Dones Empresàries de Lleida, creada l’any 2005, compta amb 140 associades i 
està treballant en diferents fronts, entre els quals cal destacar la propera celebració del II Congrés 
Internacional, durant la segona quinzena de novembre, des d’on volen impulsar la creació d’una 
agència internacional de dones empresàries, i com a objectius immediats, destaca la recerca de 
fórmules per intentar reduir la bretxa salarial, donar poder a la dona per a l’emprenedoria i fomentar 
polítiques de corresponsabilitat.

AP!Lleida vol crear una agència internacional que desenvolupi una xarxa de dones empresàries
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desenvolupen moltes dones empresàries dins del 
territori, i l’obtenció, l’any 2019, de la Placa President 
Macià als més de 15 anys de premis. 

L’actual junta d’Ap!Lleida està formada per quatre grans 
dones que amb la seva dedicació, compromís i esforç 
han fet que en el darrer any i mig hàgim augmentat 
en més del 40% amb noves sòcies. Actualment, som 
140 sòcies de diferents sectors. La presideix Laia 
Rogel, directora de l’agència creativa La Pometa; la 
vicepresidenta és Ester Barqué, community manager 
i formadora especialitzada en social media; com a 
secretària, Núria Ribes, wedding planner i organització 
d’esdeveniments, i com a tresorera, Roser Xandri, 
responsable de la Galeria d’Art Espai Cavallers. A part 
d’elles, comptem amb un gran equip de col·laboradores 
que ajuden en tots els actes i accions que necessitem.

Pel que fa als objectius de la Comissió Dona i Empresa 
de Pimec, de la qual formem part com a associació, 

estan dividits en dos apartats: d’una banda, el que fa 
referència a la dona, que busca reduir la bretxa salarial, 
donar poder a la dona per a l’emprenedoria i fomentar 
polítiques de corresponsabilitat, i, de l’altra, el que se 
centra en empresa, des d’on treballem en dos objectius 
importants: crear una acceleradora de pimes liderada 
per equips amb perspectiva de gènere i fomentar i 
impulsar una agència internacional que desenvolupi 
una xarxa de dones empresàries per internacionalitzar, 
tot promovent el networking femení internacional per 
regions. Més informació i imatges a https://www.
aplleida.cat/qui-som/junta-directiva/.

Tipus d’empreses que regeixen majoritàriament 
les dones: micro, petites o grans empreses, pools 
i indústries?

Com he esmentat abans, actualment tenim 140 
sòcies, majoritàriament autònomes i microempreses, 
però formem part de BPW Spain, i això ens ajuda a 
tenir contactes amb grans empresàries de tot el país. 

Acte final del dinar mensual de germanor d’Ap!Lleida abans del confinament. ©Ap!Lleida
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Tenim un ampli ventall de sectors, però el dels serveis 
professionals és el que més volum de sòcies té. És per 
això que animem dones empresàries d’altres sectors 
a formar part d’Ap!Lleida i així conèixer-nos molt més 
entre nosaltres.

Nombre aproximat d’empreses que creuen que 
estan implantades o bé operen a Lleida. Estan 
dirigides, regides o coordinades per dones?

Actualment estem en vies de crear aquest document. 
Hem sol·licitat a ICD informació sobre aquest tema, 
però no hi ha un registre on consti si una empresa 
està dirigida per una dona. També volem saber la 
mitjana d’edat per veure en quin moment les dones es 
plantegem l’emprenedoria professional.

En quin moment es troba l’emprenedoria femenina 
a les nostres comarques? Quin és l’estat de la 
igualtat d’oportunitats?

Ens trobem en un moment en què la dona vol 
emprendre per tenir més temps i conciliar millor amb la 
família. És cert que actualment no hi ha prou polítiques 
de conciliació familiar efectives, i amb la situació 
actual de pandèmia s’han vist aquestes mancances. 
Som un territori de dones valentes i creatives, però 

també necessitem que l’entorn ens acompanyi. La 
corresponsabilitat ha de ser un fet, no una utopia. La 
digitalització de la dona ha de ser una premissa per als 
governs actuals i no un simple compromís electoral. 
Les condicions del territori també han de millorar, la 
fibra ha d’arribar a tots els racons de la nostra província. 
Si volem teletreballar i crear nous models de negocis 
on la dona tingui un paper fonamental, cal implicar-se 
per tenir unes infraestructures a l’altura del que els 
polítics ens demanen.

Creuen que s’està complint el pla de futur acordat 

al I Congrés Internacional de Dona i Empresa 

(13/01/2019) sobre mesures polítiques d’igualtat 

en l’àmbit empresarial, la bretxa salarial i altres 

aspectes reivindicats als governs autonòmic i 

central?

Estem treballant en els acords que es van establir 
en el I Congrés Internacional de Dona i Empresa, 
però malauradament la situació actual ha paralitzat 
algunes converses. Tanmateix, en el proper congrés, 
que tindrà lloc aquest any via telemàtica, reprendrem 
els principals objectius pactats i n’afegirem altres de 
sobrevinguts a causa de la situació sanitària actual, 
com ara el teletreball.

AP!Lleida vol crear una agència internacional que desenvolupi una xarxa de dones empresàries

Lliurament de la Placa President Macià 
2019 als membres de la junta d’Ap!Lleida 
en reconeixement als 14 anys dels 
premis Ap!Lleida. D’esquerra a dreta, 
Roser Xandri, Laia Rogel i Núria Ribes. 
©Ap!Lleida
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Tenen previst la celebració d’un segon congrés, 
trobada, seminari o simposi sobre el futur del paper 
de la dona empresarial?

Sí. Com he comentat a l’apartat anterior, aquest any 
se celebrarà el II Congrés Internacional de Dona 
i Empresa els dies 18, 19 i 20 de novembre. En un 
principi serà telemàtic, però s’està estudiant alguna 
acció presencial.

De quina forma ha afectat la pandèmia de la 
Covid-19, després de l’estat d’alarma i confinament 
actual, en els negocis de les dones empresarials a 
Lleida?

Doncs, lògicament, ha afectat en negatiu en molts 
empresaris, tant dones com homes. Evidentment, el 
sector de la restauració i el comerç són els principals 
afectats, però indirectament altres sectors també 
estan resultant damnificats. Un dels problemes 
que hem detectat és la poca formació en digital de 
moltes dones, principalment en una franja d’edat a 
partir dels 40 anys, i això ha fet que, en situació de 
confinament, no hagin tingut gaires oportunitats per 
reciclar-se i adaptar-se a la transformació digital que 
actualment estem vivint. Falten recursos per ajudar en 
la transformació digital de moltes dones, però també 
per ajudar-les amb projectes de mentoria. Reciclar-se 
laboralment en determinades edats es fa costa amunt 
i és difícil d’assumir, i moltes dones no tenen a casa un 
suport per arriscar-se en noves aventures professionals. 
És per això que des d’Ap!Lleida estem treballant en un 
projecte de mentorització per a dones que estiguin en 
procés de canvi o de reinvenció professional.

Quines accions immediates té previstes Dona i 
Empresa? Quines són les perspectives de futur? 

Tenim previst el II Congrés Internacional Dona i Empresa 
al novembre. Com a associació, des d’Ap!Lleida estem 
desenvolupant diversos programes i formacions per 
ajudar les nostres sòcies i les dones que necessitin 
suport en projectes d’emprenedoria. També hem creat 
un programa per ajudar a la digitalització de la dona, A 
cop de clic, https://www.aplleida.cat/programa/a-
cop-de-click-digitalitzat/. En un futur proper volem 
aconseguir finançament per dur a terme projectes 
de mentoria i desenvolupament de noves empreses 
liderades per dones i ajudar també que les dones del 
territori emprenguin des de qualsevol racó de la nostra 
província.

Volen afegir-hi alguna cosa més?

No. Només agrair aquest espai que ens heu dedicat.

AP!Lleida vol crear una agència internacional que desenvolupi una xarxa de dones empresàries

LaiaRogel, presidenta d’Ap!Lleida.
©Ap!Lleida


